

အိၣ်ပတုၣ်ဒီး ဆိကမိၣ်အိၣ်

သမံသမိးကွၢ်တၢ်အ
ဂံၢ်ခိၣ်ထံးဖဲတၢ်ဟံးန့ၢ်
ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်သး
လၢအကဟဲအိၣ်န့ၢ်
တက့ၢ်

ဖဲတၢ်ဟံးန့ၢ်ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်သးအဆၢကတီၢ်န့ၢ်နကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်အုၣ်ကီၤတဆိၣ်ထွဲဘၣ်အိၣ်ဘၣ်, အလီၢ်မၢ်ကွံၣ်ဒီးတၢ်
လၢအဘၣ်သးဒီးအိၣ်, မ့တမ့ၢ်, အိၣ်ဒီး တၢ်ပညိၣ်လၢအဆၢကမၢ်တၢ်န့ၢ်လီၤ. လၢကသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ်, ကဲထီၣ်ပုၤလၢအသ့ဆိကမိၣ်တၢ်ထံ
ထံတဂၤ, ဖဲဆိးကါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤဒီးဆိကမိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်မ့ၢ်အဘၣ်ဝဲတီဝဲကစီဒီအိၣ် ခါန့ၢ်တက့ၢ်.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤကမၢ်အကျဲလၢပုၤ ကူၣ်မၤန့ၢ်အိၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤကမၢ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါ
အိၣ်လၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပ
ညိၣ်လၢကဆၢက မၢ်တၢ်ဒီးလၢကမုၢ်အတၢ်ဆိကမိၣ်
ဆိကမိၣ်, ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ကမၢ်န့ၢ်တသလၢလီၤအသး
လၢအကစၢ်ဒုးဘၣ်လီၤ. ပုၤလၢအ ကျဲးစးရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်
တၢ်ကျိၤကမၢ်တဖၣ်သ့ၣ်တၢ်ကူၣ်မၤန့ၢ်အကျဲ တနီၤလၢလၢ
တဖၣ်သ့ၣ်ဒုးလၢတၢ်ပဝဲလီၤသးယါမၤန့ၢ်လၢကကျဲး စးဒီး
ဆၢကမၢ်န့ၢ် န့ၢ်လီၤ -

ထဲဒုၣ်သံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်

ပုၤကပဝဲလီၤသးယါမၤန့ၢ်သ့ၣ်လၢကသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်
တဖၣ် လၢကမၤဒုဒီပုၤသးလၢတၢ်တမံၤမဲၤအဖိခိၣ်လၢတ
ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ် အုၣ်သးဘၣ်အပူၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်သံကွၢ်လၢတၢ်
သံကွၢ်အိၣ်အါတက့ၢ် မ့ၢ်ဖဲသဲးဘၣ်ဆၢ, ကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်တၢ်
တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်သံ ကွၢ်အိၣ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်န့ၢ်လၢအ
အတကပမ့ၢ်, တၢ်ဂ့ၢ်လၢအ ဘၣ်သးဒီးတၢ်အိၣ်သးလၢမၤ
အသးတသ့ဘၣ်အပူၤလဲၣ်န့ၢ်တက့ၢ်. အိၣ်ပတုၣ်ဒီးဆိက
မိၣ်ဘၣ်မၤန့ၢ်အပီတၢ်သံကွၢ်အိၣ်ဘၣ်တၢ်သံကွၢ် အိၣ်လဲၣ်
န့ၢ်တက့ၢ်.

ကျိၣ်လၢအန့ၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်သးဂံၢ်

ကျိၣ်အဆူၣ်အဂီၢ်လၢဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သးဂံၢ်လၢအအာတ
ကပၤ, လၢ အလီၢ်ဂၢၢ်တၢ်သးထီၣ်ဒီးတၢ်ပျဲတၢ်ဖးန့ၢ်ဒုးညိ
ထီၣ်တၢ်ကစီၣ်တဖၣ် လၢကရၤလီၤအသးချ့ချ့န့ၢ်လီၤ.
န့ၢ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်တမံၤမဲၤလၢဒုး တူၢ်ဘၣ်န့ၢ်တၢ်သးဂံၢ်လၢ
အဆူၣ်အဂီၢ်လၢတၢ်ဒီဆၢကဒါက့ၢ်န့ၢ်, အိၣ်ပတုၣ်ဒီးဆိက
မိၣ်အိၣ်လၢဘၣ်မၤန့ၢ်အပီလဲၣ်န့ၢ်တက့ၢ်.

တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လၢအကဲဘျုးကဲဖိၣ်တမံၤဇီၤ

တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်လၢအကဲဘျုးကဲဖိၣ်တမံၤဇီၤကဲထီၣ်
အသးဖဲတၢ်ဟ့ၣ် ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်
ကတီၢ်လၢခဲလၢညါဘၣ်, အဒိ သိးဒီးနီၣ်သဒါတၢ်ဂီၤ
(screenshots) မ့တမ့ၢ်နီၣ်ဂံၢ်စရိတဖၣ် လၢတအိၣ်ဒီး
တၢ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်အသးဒီးအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘၣ် ဘၣ်
န့ၢ်လီၤ.

နမူနာဒါဒုပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဖးတဂၤအသိး

တၢ်ဟံးန့ၢ်ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်သးအတၢ်သိၣ်တၢ်သိတထး
ထီၣ်တၢ်အ မ့ၢ်အတီဘၣ်သးဒီးတၢ်ဆဲးကျိး, မ့တမ့ၢ်တၢ်ဘိး
ဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်အ ပူၤဘၣ်. ဟံးန့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢကဆိ
ကမိၣ်တၢ်အဂီၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိၤတဖၣ်မ့ၢ်အမ့ၢ် -

တၢ်လၢတၢ်န့ၢ်န့ၢ်အိၣ်သ့ၣ်ကစီဒီအိၣ်

မ့ၢ်အမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ထံးခိၣ်ဘၣ်တၢ်လၢတၢ်န့ၢ်န့ၢ်
အိၣ်သ့, မ့တမ့ၢ်တၢ် သ့ၣ်ညါပဝဲပနီၣ်အိၣ်ကစီဒီအိၣ်.
န့ၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘၣ်ကစီဒီအိၣ်.
တၢ်န့ၢ်မ့ၢ်အပဲလၢ တၢ်ကစီၣ်သန့လၢတၢ်သ့ၣ်ညါ
ပဝဲပနီၣ်အိၣ်, မ့တမ့ၢ်တၢ်ကစီၣ်သန့ လၢပုၤန့ၢ်ဖိန့ၢ်က
မိၣ်ကစီဒီအိၣ်. န့ၢ်တလီၢ်တၢ်ဘၣ်န့ၢ်, သမံသမိး
ကွၢ်မ့ၢ်တၢ်ယဲၤဖျါထီၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ထီၣ်သိအိၣ်,
မ့တမ့ၢ်တၢ်န့ၢ် မ့ၢ်အအိၣ်ဒီးတၢ်ထံးဖဲဖျါထီၣ်အိၣ်လၢ
အဂ့ၢ်အဂၤတဖၣ်န့ၢ်တက့ၢ်.

လၢအမၤအသးခဲခဲအိၣ်

တၢ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤအိၣ်ဆဲးအိၣ်လဲၣ်.
မ့ၢ်လၢတၢ်ထံးဖဲဖျါထီၣ်/တၢ်ကွဲးယုၤတခါတၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်
နီၣ်လီၤအိၣ်. တနီၤအိၣ်အပီ, တၢ်န့ၢ်အခိၣ်ပညိၣ်တမ့ၢ်လၢ
အမၤအသးလၢခဲခဲအိၣ် န့ၢ်ဘၣ်. ထီၣ်န့ၢ်သမံသ
မိးကွၢ်တၢ်အဂီၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘၣ်တၢ်ထး ထီၣ်ရၤလီၤ
အနီၣ်အသိးန့ၢ်တက့ၢ်. တၢ်ထံးဖဲဖျါထီၣ်/တၢ်ကွဲးယုၤအ
လီၢ်လီၤလၢအတဘၣ်တပူၤလၢဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်
တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ် နီၣ်လီၤအိၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်ကဒုးဖျါလီၤဂၢၢ်
ဒိတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအသိး န့ၢ်လီၤ.

AEC အမူအဒါ

AEC မ့ၢ်ကရၢခၢၣ်စးသဘူတခါ, အိၣ်ဒီးမူဒါလၢကဘၣ်
ရဲၣ်ကျဲၤ တၢ်ဟံးန့ၢ်ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်အသးန့ၢ်လီၤ.
AEC အမူအဒါန့ၢ်, မ့ၢ်ဒိသိးက -

ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်န့ၢ်န့ၢ်အိၣ်သ့ၣ် ဒုၣ်လၢတၢ်ဟံးန့ၢ် ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်အသးအ ကျိၤအကျဲပူၤအဂီၢ်လီၤ

AEC ကမၤန့ၢ်စၢၤတၢ်န့ၢ်လီၤညိဆူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်
လၢအဘၣ် သးဒီးတၢ်ကဘၣ်ဆဲးလီၤမဲၤဒဲလဲၣ်, မ့တမ့ၢ်ဘၣ်
ဟ့ၣ်တၢ်ဖးဒိလဲၣ်ခိၣ်ဖျါ ပတၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂံၢ်လီၢ်, ပုၤ
ယဲၤသန့ တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျိး အဝဲလီၢ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်သန့
တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဘၣ်တ ပုၤမ့ၢ်အိၣ်တမံၤမဲၤ
လၢတၢ်အကျိၤအကျဲတဖၣ်အိၣ်ဒီး, AEC ကမၤ ဝဲလၢတၢ်
မၤဘၣ်က့ၢ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးယါန့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်အကျိၤအ ကျဲ
တဖၣ်အိၣ်အကျဲန့ၢ် - AEC တအိၣ်ဒီးမူဒါနီၣ်တမံၤဘၣ်လၢ
တၢ် သမံသမိးတၢ်အမ့ၢ်အတီလၢဘၣ်သးဒီးတၢ်ဟံးန့ၢ်က
မုၢ်အတၢ်ဘၣ် အသးအတၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျိးဘၣ်န့ၢ်လီၤ.

လူကွၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါတၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်ကမိၣ်တၢ်ဟံး န့ၢ်ကမုၢ်အတၢ် ဘၣ်အသးအတၢ်ဆဲးကျိးဆဲး ကျိးတဖၣ်တက့ၢ်

တၢ်ဟံးန့ၢ်ကမုၢ်အတၢ်ဘၣ်အသးအတၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျိး
တဖၣ်လိၣ် တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်ကမိၣ်အိၣ်လၢကမၤသ့ၣ်ညါစၢၤန့ၢ်
လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤအဝဲန့ၢ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

Yes (မ့ၢ်) ဒီး No (တမ့ၢ်ဘၣ်) တၢ်ဂဲလိၣ်အ ဂီၢ်အကျိၤ

AEC မ့ၢ်ဟံးန့ၢ်မူဒါလၢတၢ်ဟ့ၣ်နီၣ်လီၤတၢ်ဟံးန့ၢ်ကမုၢ်အ
တၢ် ဘၣ်အသး လိၣ်တၢ်ကစီၣ်, လၢအကပဝဲယုၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်
တၢ်ကျိၤလၢ ပုၤဘၣ်မ့တမ့ၢ်ဒါလၢ Yes ဒီး No တၢ်ဂဲလိၣ်
တဖၣ်ဘၣ်ဆၢ, AEC တအိၣ်ဒီးမူဒါလၢတၢ်ဒုးအိၣ်
ထီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢ တၢ်အမ့ၢ်အတီအဂီၢ်လၢတၢ်ဆဲးကျိး
ဆဲးကျိၤတဖၣ်အိၣ်အပူၤဘၣ် လီၤ.